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گشایش سهام هلدینگ نگین 
گردشگری با نماد «گنگین»

 در هفته جاری 
ســهام هلدینگ اقتصادی نگین گردشــگری  �

ایرانیان (ســهامی عام) با نمــاد «گنگین» هفته 
جــاری در بــازار پایــه زرد فرابورس گشــایش 

می شود.
بــه گــزارش روابــط عمومــی گــروه مالی 
گردشــگری، مدیرعامل شــرکت اقتصادی نگین 
گردشــگری ایرانیــان با اعــلام این خبــر اظهار 
امیدواری کرد ســهام شــرکت نگین بــا قیمت 
مطلوبــی در هفته جاری باز شــود؛ ضمن اینکه 
هیئت مدیره شــرکت تمام تلاش خود را خواهد 
کرد تا ارزش ســهام به واسطه عملکرد مطلوب، 

وضعیت خوب و روبه رشدی داشته باشد.

حســن کدخدا افزود: با توجه به دارایی های 
در اختیــار و برنامه هــای آتی شــرکت اصلی و 
شــرکت های زیرمجموعــه، ارزش بالایــی برای 
ســهام آن متصــور هســتیم. وی ســرمایه ثبتی 
شــرکت را ۳۰۰۰ میلیارد ریال ذکــر کرد و گفت: 
بودجه ای که امســال برای شرکت در نظر گرفته 
شده، نشان از رشد ســود در مقایسه با سال های 

گذشته دارد.
تمامــی  رعایــت  بــه  اشــاره  بــا  کدخــدا 
دســتورالعمل ها افــزود: ســهام هلدینگ نگین 
گردشــگری بــا نمــاد «گنگیــن» در گــروه هتل 
رستوران گشــایش می شــود، اما اقدامات اولیه 
برای اخذ مجوز و تبدیــل نگین به هلدینگ نهاد 
مالی و قرارگرفتن در گروه هلدینگ چندرشته ای 
شروع شده و تا چند ماه آینده شاهد تغییر تابلو و 

تغییر طبقه بندی شرکت خواهیم بود.
کدخــدا ادامــه داد: شــرکت نگیــن در حال 
حاضــر دارای هلدینگ ماهان و چندین شــرکت 
زیرمجموعه در زمینه ســاختمانی و بازار سرمایه 
اســت که خــود هلدینگ ماهــان در قالب چند 
شرکت در حوزه فولاد و صنعت و معدن فعالیت 
می کند ضمن اینکه این هلدینگ اکنون طرح های 

توسعه مهمی در دست اجرا دارد.
مدیرعامل هلدینگ اقتصادی نگین گردشگری 
ایرانیــان اظهــار کرد: شــرکت نگیــن همچنین 
اقدامات لازم برای تشــکیل هلدینگ ساختمانی 
را به سرانجام رســانده و برای سال ۱۴۰۰ برنامه 
افزایــش چندین شــرکت در ذیل ایــن هلدینگ 
ساختمانی در دستور کار قرار دارد. کدخدا گفت: 
با توجــه به پیش بینی هایی کــه از برنامه دولت 
درخصوص ساخت وســاز و حوزه مسکن داریم، 
امیدواریــم ایــن هلدینگ ســاختمانی بتواند به 
کمک شــرکت های زیرمجموعه، ســود خوبی را 
برای شرکت هلدینگ نگین ایجاد و به این شرکت 
منتقل کند. وی افــزود: همچنین ایجاد هلدینگ 
بازار سرمایه در دستور کار قرار دارد که امیدواریم 

به زودی و در سال جاری عملیاتی شود.
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گزارش «شرق» از خسارات اقتصادی تصادفات رانندگی و فرسودگی ناوگان حمل ونقل ایران

هر نیم ساعت یک مرگ و ده ها میلیارد تومان خسارت
اقتصاد ایران سالانه نزدیک به ۸ درصد تولید ناخالص ملی از تصادفات خسارت می بیند

ساخت ۶۵ درصد مسکن مهر
 در دولت تدبیر و امید

ایرنا: وزارت راه و شهرسازی در گزارش جدید خود در  �
خصوص عملکرد دولت در بخش مسکن مهر اعلام کرد 
که ۶۵ درصد از طرح مسکن مهر در دولت تدبیر و امید 
اجرائی شده اســت. اتمام واحدهای باقی مانده مسکن 
مهر از جمله اولویت های دولت های یازدهم و دوازدهم 
بود. اطلاعات منتشر شده در کتاب وزارت راه و شهرسازی 
از عملکرد مسکن مهر نشان می دهد  یک میلیون و ۹۴۹ 
هزار واحد مســکن مهر از ابتــدای اجرای طرح تاکنون 
تکمیل و تحویل شده که عملکرد دولت تدبیر و امید در 
تکمیل و تحویل واحدهای مسکونی مهر یک میلیون و 
۲۵۹ هزار واحد گزارش شده است. عملکرد دولت تدبیر 
و امید در تکمیل واحدهای مســکونی مهر نســبت به 
اجرای کل طرح، ۶۵ درصد است. بر اساس این گزارش، 
در بخش صدور ســند برای واحدهای مســکن مهر از 
ابتدای اجرای طرح تاکنون یک میلیون و ۲۹۸ هزار واحد 
سند صادر شــده که از این تعداد ۷۷۴ هزار واحد سند 
در دولت های یازدهم و دوازدهم صادر شــده اســت. 
همچنیــن از ابتدای اجرای طرح بــرای ۵۴ هزار و ۴۰۳ 
واحد تسهیلات پرداخت شــده که ۱۳ هزار و ۸۳ واحد 
از میزان کل، در دولت تدبیر و امید، پرداخت شده است. 
این گزارش می افزاید با احتساب بافت فرسوده از ابتدای 
اجرای طرح مسکن مهر تاکنون یک میلیون و ۸۲۶ هزار 
واحد مسکن مهر فروش اقساطی شده که از این میزان 
یک میلیون و ۲۶۲ هزار واحــد در دولت های یازدهم و 
دوازدهم محقق شده است. بنابر این گزارش، در جریان 
وقوع زلزله ســرپل ذهاب در کرمانشاه که در آبان ۱۳۹۶ 
با بزرگی ۷.۳ رخ داد، بیش از ۵۷۶ واحد مسکن مهر در 

قالب ۲۴ بلوک دچار خسارت شد.

گذر

روز پرنوسان
 برای بورس

ایسنا: شاخص کل بورس دیروز بسیار پرنوسان  �
بــود؛ به طوری که در ســاعات ابتدایی معاملات تا 
یک میلیــون و ۲۳۰ هزار واحد کاهش یافت اما در 
ساعات میانی معاملات به یک میلیون و ۲۴۰ هزار 
واحد رســید و در حالی به کار خــود پایان داد که 
در رقم یک میلیون و ۲۳۸ هزار واحد ایستاده بود. 
شاخص کل بورس دیروز با چهارهزارو ۷۴۷ واحد 
افزایش رقم یک میلیون و ۲۳۸ هزار واحد را ثبت 
کرد. شــاخص کل با معیار هــم وزن هم با هزارو 
۴۱۷ واحد افزایش به رقم ۳۸۲ هزار و ۳۲۶ واحد 
رسید. معامله گران این بازار ۸۶۰ هزار معامله به 
ارزش ۷۲ هزار و ۹۱۶ میلیــارد ریال انجام دادند. 
ســرمایه گذاری  اجتماعی،  تأمین  ســرمایه گذاری 
نفت و گاز و پتروشــیمی تأمین، پتروشیمی جم و 
پتروشیمی نوری نســبت به سایر نمادها بیشترین 
تأثیــر مثبت و در مقابل فــولاد مبارکه اصفهان و 
ملــی صنایع مس ایران نســبت به ســایر نمادها 
بیشــترین تأثیــر منفــی را روی بورس گذاشــتند. 
شــاخص کل فرابورس نیز با ۰.۰۹ کاهش در رقم 
۱۷ هــزار و ۷۶۷ واحد ایســتاد و در این بازار ۳۲۷ 
هزار معاملــه به ارزش ۲۱ هــزار و ۵۷۳ میلیارد 

ریال انجام شد.

ادامه از صفحه 4

دخالت نظامی ایران
دام است

  چشــم اندازی که از این صحنه می بینید  �
چگونه است؟ این مســیر الان به چه سمتی 
در حال حرکت اســت؟ آیا به سمت افزایش 
دامنه قدرت و تســلط طالبان است یا راهی 
وجود دارد که این وضعیت کنترل شــود؟ آیا 
به ســمت جنگ ادامه دار چندین ساله پیش 
می رویم یا حتی ممکن است آمریکا از خروج 

پشیمان شود و حضورش را تمدید کند؟
آقایــان اشــرف  غنــی و عبداالله عبــداالله این 
هفتــه در دیدار بــا جو بایــدن در آمریکا حضور 
دارند. یکی از درخواست هایشــان این اســت که 
آمریکایی هــا درباره خروجشــان از افغانســتان 
تجدیدنظر کنند و خارج نشوند و به شکل نظامی 
از دولت افغانستان حمایت کنند. این درخواست 
آیا در دولت بایدن پذیرفته خواهد شد یا نخواهد 
شــد؟ به نظر من بســتگی دارد به مذاکراتی که 
پشــت پرده بین روســیه و آمریکا وجــود دارد، 
نه تنها در ارتباط با افغانســتان بلکه در ارتباط با 
مســائل کلی تر خاورمیانه، چین، اوکراین، کریمه 
و جاهای دیگــر، نوع نگاهی کــه اروپا و آمریکا 
به روســیه دارند، همه اینها مطرح است. دیدار 
پوتین و بایدن هم مســئله مهمی بود که معلوم 
نیســت چه توافقاتی پشــت پرده صورت گرفته 

است.
برداشــت من این اســت که طالبــان مناطق 
مهمــی را به تصرف درمی آورند البته احتمالش 
هســت که به ســمت کابل هم بروند اما به نظر 
من اینکــه بروند کابــل را بگیرنــد و بعد درگیر 
جنگ داخلی با شمالی ها شــوند، این اتفاق رخ 
نخواهــد داد. بلکه از این اهرمی می ســازند که 
اگر مذاکرات در اســتانبول تجدید شد یا پیشنهاد 
عربســتان ســعودی که مذاکرات را در عربستان 
ســعودی ســازماندهی کنند، عملیاتی شــد، در 
آنجــا حداکثر قدرت را از دولــت بگیرند، دولت 
ضعیف شــده ای که دیگر توانــی برای مقاومت، 
ندارد. طالبان می تواننــد در مذاکرات نقش برتر 
را پیدا کنند و حداکثــر قدرت را بگیرند. به نظرم 
می آید که این واقع بینانه تر اســت و پاکستانی ها 
هم به نظرم می آید که رضایت بدهند در نهایت 
به اینکه طالبان کمی مواضعشــان تعدیل شود 
در قبــال گروه های قومی، ازبک، تاجیک، هزاره و 

آنها را هم در سطحی از قدرت بپذیرند.
اگر راه حل سیاســی به جایی برســد، احتمالا 
ســاختار آینده افغانســتان، تغییر وضعیت کنونی 
از یک دولت متمرکز به یک شــبه فدرالی است که 
چهارتــا منطقه قومی، منطقه شــرق و جنوب که 
پشتون نشــین هســتند، دولت محلی خودشان را 
داشــته باشــند، ازبک ها، تاجیک ها و هزاره ها هم 
در مناطق قومی خودشــان دولت محلی داشــته 
باشــند و بعد هم قانون اساسی به گونه ای تدوین 
شــود که هر کدام از این قومیت ها با توجه به وزن 
سیاسی، قومی و جمعیتی شان سهم مشخصی در 
قانون اساســی از قدرت دولت مرکزی هم داشته 
باشند. این چیزی است که محتمل تر است تا اینکه 
طالبان بخواهند به زور مثل سابق بیایند قدرت را 
بگیرند و همه نیروها را حذف کنند. چون شــرایط 
متفاوت تر است و خود طالبان هم مقداری تجربه 
کســب کرده  و سیاسی شده اند. به نظرم می توانند 
مواضعشــان را تعدیــل کنند، بقیــه قومیت ها را 
هم بپذیرند در ســطحی، هر چند موضع مســلط 
خودشان را در قدرت خواهند داشت  ولی دیگران 
را بپذیرند و شرایط را برنگردانند به امارت اسلامی 

کاملی که در ذهنشان هست.
اگر این اتفاق بیفتد، شــاید بشــود یک راه حل 
سیاســی پیدا کرد، در غیر این صورت گزینه دیگر 
جنگ داخلی است و نهایتش تجزیه افغانستان.

شرق: دو اتوبوس در دو نقطه متفاوت از ایران از جاده 
خارج شــدند، جان عزیر سربازان وطن و خبرنگاران را 
گرفتند؛ مرگ دلخراش دو خبرنگار و سربازمعلم هایی 
که از زاهــدان عازم یزد بودند، بــار دیگر توجه افکار 
عمومــی ایران را بــه ماجرایی پرتکــرار جلب کرد و 
حالا شدت وخامت و آســیب های هر روزه تصادفات 
رانندگی بیش از پیش ملموس شــده اســت. به طور 
متوســط و براساس آمار رسمی پزشــکی قانونی هر 
نیم ساعت یک ایرانی بر اثر تصادف رانندگی جان خود 
را از دست می دهد و این یعنی مرگ سالانه حدود ۱۷ 
هزارنفر و در این بیــن هم نزدیک به ۳۰ هزار نفر هم 
معلول می شوند؛ این عدد زمانی بیشتر عمق فاجعه 
را نشــان می دهد که بدانیم تلفات تصادفات رانندگی 
در هر ۱۰ ســال بیش از تمام شــهدای جنگ تحمیلی 
اســت و به عبارتی این تصادفات در ایران تااندازه ای 
به آثار خسارت بار ویروس کرونا هم نزدیک است. هر 
نیم ســاعت یک خانواده ایرانی عزادار می شود و این 
غم برای آن خانواده از هر عدد و رقمی مهم تر اســت 
اما آنچه در رســانه ها کمتر مورد توجه قرار می گیرد، 
خسارت شــدید این تصادفات به اقتصاد کشور است. 
پیش تر مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در 
گزارشــی به این موضوع پرداخته بود و چندین مقاله 
دانشــگاهی هم از اعداد و ارقامی به شدت بالا سخن 
گفته اند؛ بررســی ها می گوید میزان خسارات تصادف 
در هر ســال به اقتصــاد ایران برابر با هشــت درصد 
تولید ناخالص ملی است. تحقیق مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی می گوید هزینه های اقتصادی 
و اجتماعــی تصادفات رانندگی در کشــور ما بالغ بر 
هشــت درصد تولیــد ناخالص داخلی و برای ســال 
۹۰ معــادل ۵۱۹ هــزار میلیارد ریال اســت؛ این عدد 
برای ســال ۹۵ بیش از ۵۳۵ هزار میلیارد ریال است 
و سال به ســال هــم افزایش یافته اســت. باوجود این  
باز هم این روزها مســئله از دســت دادن دو خبرنگار 
محیط زیستی و همچنین جان باختن پنج سرباز معلم 
بحث ناوگان حمل ونقل ایــران را در مرکز توجه قرار 
داده است؛ به این شــکل که هر مسئول و کارشناسی 
تمام مشکلات صنعت را برمی شمرد و غم انضمامی 

حادثه را در انبوه اطلاعات انتزاعی حل می کند.
 فرسودگی بیش از ۳۰ درصد ناوگان حمل ونقل

روز شــنبه محمد اســلامی، وزیر کار در مصاحبه 
با ایســنا همــان کاری را کرد که یك وزیــر می کند. 
جــواب دادن به ســؤال با جمله ای که خود ســؤال 
است؛ فقط فرم آن خبری شده است. در پاسخ به این 
سؤال که چرا نوســازی ناوگان جاده ای تا این اندازه 
کُند انجام می شــود، در حالی کــه در بخش جاده ای 
با تحریم خاصی مواجه نیســتیم، گفت: «نوســازی 
ناوگان یکی از ضرورت هاســت و چندین سال است 
که وزارت راه پیگیر نوســازی ناوگان اســت و منابع 
خود را برای نوســازی اختصاص داده است». ایشان 
ســپس در جایگاه خبرنگار از وزارتخانه خود انتقاد 
کرد و گفت هیچ نتیجه ای از برنامه مدون وزارت راه 
حداقل برای کامیون ها حاصل نشده است و با ارائه 
آماری ترســناك گفت: «۵۵ هــزار کامیون بالای ۴۹ 
سال در کشــور داریم. ما یک برنامه مدون داریم و با 
کارخانجات قرارداد منعقد کردیم. نتیجه ای حاصل 
نشــده اســت و باید توضیــح دهند چــرا در اجرای 
قراردادها اهتمام ویژه ندارند و باید مشکلات خود را 
مطرح کنند». اگرچــه تأکید کرد  «معدل عمر ناوگان 
حمل ونقل جاده ای در بخش بار و مسافر حتما باید 
کاهــش یابد.  اکنــون معدل عمر نــاوگان در بخش 
اتوبوس حدود ۱۱ سال و مینی بوس ۲۴ سال است». 
ایشان همچنین از کارخانجاتی چون ماموت و ایران 
خودرو دیزل نیز خواســت «پای قرارداد خود باشند» 

و در ادامه به مسئله گرانی بلیت هواپیما پرداخت.
رئیــس انجمن صنفــی رانندگان؛ با مســئولان و 

تولیدکنندگان مناظره می کنم
غلامرضــا خادمی زاده بــا اعــلام آمادگی برای 

مناظره با مسئولان و تولیدکنندگان گزارش مبسوطی 
بــه ایســنا دربــاره وضعیــت حمل ونقل جــاده ای 
ارائه کرد. او جز فرســودگی ناوگان کــه همه از آن 
مطلع هســتند، درباره اتوبوس هــای تولیدی گفت: 
«اتوبوس های نویــی هم که امروز تولید می شــود، 
بدون هیچ تکنولــوژی و به صورت کپی برداری تولید 
شــده و کف اســتانداردها را دارد که کافی نیست» 
و انگشــت اتهام را به ســمت دســتگاه های متولی 
گرفــت و گفــت: «در این میان دســتگاه های متولی 
و ناظری مانند وزارت صمت، ســازمان اســتاندارد و 
سازمان حمایت، نظارت درستی بر این فرایند ندارند 
و خودروهای بی کیفیت در این کشــور با عدم نظارت 
کافی تولید می شود که اسکانیا نمونه و مثال بارز آن 

بوده که سال ها حادثه آفرینی کرده است».
 کمربندهای اتوبوس اصلا مال اتوبوس نیست

توضیحات این فعال صنفــی جنبه تخصصی دارد 
و بــه خواندنش مــی ارزد. مثلا:  «پروفیل هــای به کار 
رفته در اتوبوس های اســکانیا، نقطه جوش ها و نقطه 
اتصالات هیچ کدام اســتاندارد را نــدارد و کمربندهایی 
را کــه پلیــس راه اصرار بــر داشــتن آن می کنــد، دو 
نقطه ای اســت و در هواپیما برای افت از آن اســتفاده 
می شــود؛ در حالی که باید از کمربندهای ســه نقطه ای 
در اتوبوس ها اســتفاده کرد کــه در صورت بروز حادثه 
مسافران به جلو، عقب یا بیرون اتوبوس پرتاب نشوند». 
او همچنین به مسئله مهم دیگری نیز اشاره کرد یعنی 
مســئله اقلیم و نقش آن در تولید یــا واردات خودرو:  
«بســیاری از اتوبوس هایی که به نــام برندهایی مانند 
اســکانیا در داخل کشــور کپی برداری و تولید می شود، 
با اســتانداردهای اروپایی و با آن آب وهواست و همین 
اســت که از اردیبهشت ماه شــما اتوبوس های بسیاری 
را در جاده های کشــور می بینید که در موتورشان حین 
حرکت باز اســت؛ چرا که این اتوبوس هــا با وارد کردن 
شاســی درایور با شــرایط کشور ســازنده به ایران وارد 
می شود؛ در حالی که ایران از نظر دما، شرایط آب و هوایی 

و اقلیمی با کشورهای دیگر متفاوت است».
 معاینه های فنی صوری اســت و حتی ترمز را چك 

نمی کنند
مسئله ای دیگر که احتمالا اگر یك بار برای معاینه 
فنی خودروی خود مراجعه کرده باشید با آن مواجه 
شده اید، همین تذکر آقای خادمی زاده است که تلخی 
گزنده ای دارد. شــاید همین یك مســئله هم رعایت 

می شــد، جان  حتی بگویید یك انسان هم نجات پیدا 
می کرد؛ «مدیر فنی هایی که در شرکت ها وجود دارد  
و معاینه فنی هایی که انجام می شــود، صوری است. 
در معاینه فنی ها نهایتا لاســتیک و شیشه اتوبوس را 
چک می کنند و مدیرفنی پشــت اتوبوس نمی نشیند 
و ترمز آن را تســت نمی کند که شــاهد این حوادث و 
اتفاقات تلخ نباشــیم» . او مسئولان را هم بی نصیب 
نگذاشــت: «برخی مســئولان نه تنها نوسازی انجام 
ندادنــد بلکــه خودشــان بزرگ ترین مانع نوســازی 
هســتند. راننده دوست ندارد ســرمایه میلیاردی اش 
را نابــود کند و اگر این ترمز در اروپا نصب می شــود، 

متعلق به شرایط آب وهوایی آنجاست نه ایران».
نوسازی با تولید داخل ۲۵ سال زمان می برد

اما دیگر مسئله جنجالی همه حوزه های اقتصاد 
ایران؛ تولید داخلی یا واردات؟ این بحثی اســت که 
هر دو طرف برای آن رگ گــردن کلفت می کنند. در 
این مورد خادمی زاده می  گوید: «در شــرایطی که نیاز 
به نوســازی ناوگان بیشــتر از هر زمان دیگری است، 
گفته می شــود که نباید این نوسازی از طریق واردات 
انجام شــود؛ چرا که تولید داخلی کافی اســت. این 
در حالی اســت که مخالفــان واردات اتوبوس باید 
بدانند که ســالانه ۳۰۰ دستگاه در کشور و در بهترین 
حالت تولید می شود و هم اکنون هفت هزار دستگاه 
اتوبوس فرسوده در کشور داریم. برآورد خادمی زاده 
به نتیجه ای جالب می رسد چون بنا بر این محاسبات 
«اگر بخواهیم فقط از محل تولید داخلی بهره ببریم 
نوســازی این ناوگان ۲۵ ســال طول می کشد و باید 
دوباره از اول شــروع کنیم؛ چرا که اتوبوس هایی که 
در ســال های نخست نوسازی شدند، دوباره فرسوده 

شده و باید مجددا جایگزین شوند».
رده  از  وارداتی  اتوبوس هــای  خودرو:  کارشــناس   

خارج هستند
حســن کریمی سنجری نیز در مصاحبه با ایسنا به 
نکاتی اشاره می کند که باز به تلخی ماجرا می افزاید:  
«در این دســت اتفاقات ناگوار که در سال های اخیر 
کم هــم نبوده اند، موضوع مســتهلک بودن و نقص 
فنی، علــت اصلی عنــوان می شــود؛ اتوبوس های 
از  رده  خارج شــده اروپایی که بــا کمتر از یک چهارم 
قیمــت واقعی وارد می شــوند و با کمی رســیدگی 
به ظاهــر آنها به ارابه های مرگ تبدیل می شــوند». 
هرچند آماری ارائــه نمی کند اما با خطاب قرار دادن 

دولت ســیزدهم می گوید تولید داخل بس اســت:  
«دولت ســیزدهم باید بــه این نکته توجه داشــته 
باشــد که جایگزینی اتوبوس های فرســوده یکی از 
مهم ترین اولویت ها در خودروســازی کشــور است. 
در حال حاضر در داخل کشــور به انــدازه کافی برای 
تولید اتوبــوس ظرفیت وجود دارد. ســرمایه گذاری 
روی تولید اتوبوس باکیفیت به لحاظ اســتراتژیک از 
درجه اهمیت بالایی برخوردار اســت»؛ نمونه ای از 
دوگانه مشهور داخلی/ وارداتی. البته صریحا بحث 
را سیاســی می کند که دولت دوازدهم بد بود دولت 

سیزدهم خوب باشد.
اندکی سوگواری؛ ما مقصریم اما...!

گزارش نوشــتن و مصاحبه کردن دربــاره ابعاد فنی 
ماجرا حتما لازم اســت و کار تعریف شــده ســرویس 
اقتصاد. حالا اندوه از دســت دادن همکارانمان را بهانه 
کردیم کــه کمی از موضوع فاصلــه بگیریم. تا به حال 
کســی به ایــن صحبت ها، به ایــن آمار، به این ســیل 
کشــتگان جاده ای ایران پرداختن، به مســائل فنی اش 
که بارها گفته شــده تکانی به خود داده اســت؟ وزیر 
می اندازد گردن کارخانه کامیون سازی و اتوبوس سازی، 
کارشــناس سیاســی با دولت مخالفش تسویه حساب 
می کند و فرش قرمز برای دولتی که هوادارش اســت، 
پهــن می کند و همه اینها گاهی با یك «ما مقصریم...» 
شروع می شــود که البته با یك «اما» هم همراه است. 
عکس العمل مقام های اســتانی برگــی از مثنوی «ما 
مقصریم، اما...!» اســت. در گــزارش ایرنا می خوانیم: 
«اســتاندار آذربایجــان غربی در آیین تشــییع پیکر دو 
خبرنگار متوفــی در فرودگاه ارومیــه در این باره گفت: 
معتقدیــم همه ما در بــروز این حادثه تلــخ واژگونی 
اتوبوس خبرنــگاران در نقده مقصریم، هر چند (همان 
امــا)  هماهنگی لازم از ســوی ســتاد احیــای دریاچه 
ارومیه برای ســفر خبرنگاران با اســتانداری این استان 

صورت نگرفته و ما در جریان این برنامه نبودیم».
محمد مهدی شــهریاری با ابراز تأســف از حادثه رخ 
داده درباره واژگونی اتوبوس خبرنگاران محیط زیســتی 
در نقده  گفت: «ما هیچ اطلاعی از این ســفر نداشتیم»  و 
نیز مدیر دفتر اســتانی ستاد احیای دریاچه ارومیه گفت: 
«ســتاد اســتانی احیای دریاچه ارومیه در تهیه و تدارک 
این تور مطبوعاتی نقشی نداشته و هماهنگی ها از تهران 
انجام شــده اســت»؛ اما همه ما مقصریم بی هیچ اما. 

روحشان شاد.

ایلنا: این روزهــا کارگران برخی مناطــق عملیاتی 
نفتی دســت به اعتراض زدند و خواستار رسیدگی 
به شرایط ســخت کاری خود و همچنین وضعیت 
قرارداد و حقوق هستند. دراین باره یک فعال حوزه 
نفت گفت: انگار کسی با تبر پیکره نیروی انسانی ای 
را از ابتــدا نابود می کند که هم در شــرایط تحریم 
در کنــار نفت بــوده و هم با ادوات بیــش از عمر 
۷۰ ســال کار می کند، ایــن نیروها با قدرت عملی و 
خلاقیت از ابزار فرســوده استفاده می کنند تا تولید 
یک لحظه متوقف نشود. ما به جای اینکه دست این 
نیرو را ببوسیم، از خودمان طردشان می کنیم و این 
همان پیامدی اســت که در اهواز، عسلویه و حتی 
تهران شاهدیم. رضا عاشوری زاده درباره علل بروز 
اعتراضــات نیروهای کارگــری در مناطق عملیاتی 
نفتــی اظهار کــرد: برای پرداختن بــه این موضوع 
باید نگاهی به گذشــته داشته باشیم، صنعت نفت 
با بیش از ۱۰۰ ســال قدمت بر پایه نیروی انســانی 
رشــد کرده اما متأســفانه آنچه تاکنون دیده نشده، 
همان نیروی انســانی اســت؛ نیرویی کــه همواره 
در شــرایط ســخت در کنار صنعت بوده است. او 
افزود: ما همواره به ویژه در هشــت سال اخیر بیش 

از همه ســال ها با نــگاه ابزاری به نیروی انســانی 
مواجــه بوده ایم، از ابتدا نه نگاه ســرمایه ای بلکه 
نگاه ابزاری به نیروی انسانی داشته ایم و این باعث 
بروز برخی مشکلات شده است. همواره در صنعت 
نفت از افزایش شــش تا هشــت میلیون بشکه ای 
تولید نفت صحبت شــده، همــواره بحث تحریم و 
اســتفاده از تکنولوژی نو مطــرح بوده  اما از نیروی 
انســانی مغفول مانده ایم، اگر قرار اســت از ابزار و 
تکنولوژی نو استفاده شود، با دستورالعمل و ابلاغ 
امکان پذیر نیســت؛ نیروی انسانی اصل ماجراست. 
متأســفانه نگاه ها حکمرانی و از بالا به پایین بوده، 
وقتی گفته می شــود تولید باید به هشــت میلیون 
بشــکه برســد، این نگاه وجود ندارد کــه این رقم 
تولید نیاز به برخــی متغیرها دارد که مهم ترین آن 
نیروی انسانی است؛ بالاخص صنعت نفتی که کلا 
سنتی محور عمل می کند و خیلی از تکنولوژی های 

آن مربوط به ۷۰ سال پیش است.
این فعــال حوزه انرژی تصریح کــرد: اکنون یک 
نگاه ســنتی آرام بر پیکره صنعت نفت حاکم است 
که نقش جدی و اجرائی آن با نیروی انسانی است، 
نیروی انسانی که از ۱۰۰ سال پیش در  حال کار است 

و ۵۰ درصــد نیروها دارای تحصیلات لیســانس به 
بالا هســتند. مهم ترین عاملی که این نیروها را برای 
رسیدن به اهداف صنعت هم افزا می کند، این است 
که حداقل احترام را داشــته باشند که متأسفانه در 
نظر گرفته نشــده است. او بیان کرد: نیروهای وزارت 
نفــت چه فعالان پیمانکاری و چه رســمی ها همه 
گلایه مند هســتند، اعتراض نیرو های نفت این است 
که در چند صد کیلومتری ایــران وضع کارکنان بهتر 
اســت امــا در وزارت نفت ایران بــه دلیل کم بودن 
منابع درآمدی برای جلوگیری از اســراف تنها جایی 
که دچار ســختی به لحاظ درآمد می شــود، بخش 
کارگری است؛ چراکه به این نیروها به عنوان سرمایه 
نگاه نمی شــود و ایــن منجر به مشــکلات روحی، 
روانی و جسمی شده است. عاشوری زاده تأکید کرد: 
نیروی انســانی که با ادوات فرسوده بیش از نیم قرن 
پیش در گرمای ۵۰ درجه و شــرجی صددرصد کار 
می کند، باید دیده شــود. وی یادآور شد: بپذیریم که 
نیروی انسانی ربات نیســت که فقط فرامین را اجرا 
کند، نیروی انسانی به عنوان انسان متخصص همواره 
همراه نظام و نفت بوده، این برخوردها بدنه صنعت 
نفت را دچار دلســردی و ناامیدی می کند. این فعال 

حوزه نفت خاطرنشان کرد: متأسفانه با بی برنامگی 
کارکنان را خســته و دلســرد می کنند تا به اعتراض 
کشیده شود، باید به صورت جدی به این قضایا ورود 
کرده و مانع نادیده گرفته شدن کارکنان نفت شویم. 
این موضوعات به کارکنان آسیب جدی وارد می کند، 
انگار کســی با تبر پیکره نیروی انســانی ای را از ابتدا 
نابود می کند که هم در شــرایط تحریم در کنار نفت 
بوده و هم با ادوات بیش از عمر ۷۰ سال کار می کند، 
این نیروها با قدرت عملی و خلاقیت از ابزار فرسوده 
استفاده می کنند تا تولید یک لحظه متوقف نشود؛ ما 
به جای اینکه دســت این نیرو را ببوسیم، از خودمان 
طردشــان می کنیم و این همان پیامدی است که در 
اهواز، عسلویه و حتی تهران شاهدیم. وی در ادامه 
با بیان اینکه پیمانکاران نسبت به تعهدات مربوط به 
پرداخت حقوق کارگران اهمال کاری می کنند، گفت: 
مثلا A ریــال از کارفرما دریافت می کند اما پرداختی 
به نیرو Aدوم و گاهی Aسوم است؛ این پول به جای 
پرداخت به نیروی انسانی جای دیگر هزینه می شود 
و نظارتی هم وجود ندارد. عاشــوری زاده تأکید کرد: 
نیروی انســانی نفت دلســرد شــده و تنها تعهد به 

صنعت، نظام و تکلیف باعث ماندنش شده است.

دلایل اعتراضات کارگرى در مناطق عملیاتى نفتى


